



Charles Dickens Grundschule

Charlies News

Nr. 5 - 25/26

23. Januar 2026



Unsere Schach-AG bei der Berliner Schulschnellschachmeisterschaft

Sechs Schüler unserer Schach-AG haben in der letzten Woche an der Berliner Schulschnellschachmeisterschaft am Max-Planck-Gymnasium teilgenommen. Alle hatten riesigen Spaß und mit einem 10. Platz von allen teilnehmenden Mannschaften auch einen guten Erfolg.

Wir freuen uns schon auf das nächste Turnier!

30. Januar 2026	Zeugnistag (Schluss um 10:45 Uhr)
2.-6. Februar 2026	Winterferien
17. Februar 2026	Fasching (bis 13:30 Uhr)
19. März 2026	Känguru-Wettbewerb
26. März 2026	Osterturnier
20.-24. April 2026	Bookweek

Featured articles

Känguru der Mathematik 2026

Es ist wieder so weit: Die Vorbereitungen für den Känguru-Wettbewerb 2026 laufen! Der Känguru-Wettbewerb ist ein internationaler Mathematik-Wettbewerb, an dem jährlich Millionen Kinder in über 100 Ländern teilnehmen. Ziel des Wettbewerbs ist es, die Freude an Mathematik zu fördern und die Schülerinnen und Schüler zum Grübeln, Knobeln, Schätzen und Rechnen anzuregen. In 75 Minuten bearbeiten die Kinder in einem Einzelwettbewerb spannende Multiple-Choice-Aufgaben, die logisches Denken und Kreativität erfordern.



Wettbewerbstag ist Donnerstag, der 19. März 2026. An diesem Tag wird der Wettbewerb an unserer Schule für die 3. und 4. Klassen sowie die 5. und 6. Klassen im Mehrzweckraum durchgeführt. Die Teilnahme ist freiwillig. Alle Kinder erhalten eine Urkunde sowie einen kleinen Erinnerungspreis; für besonders erfolgreiche Teilnehmerinnen und Teilnehmer gibt es weitere Preise. Weitere Informationen und

Übungsaufgaben finden Sie auf der Webseite: www.mathe-kaenguru.de.

Ein Elternbrief mit detaillierten Informationen zum Känguru-Wettbewerb 2026 wurde bereits an die dritten bis sechsten Klassen verteilt.

GREENs ZeroHero-Aktionswoche

Hier ein Beitrag unseres Schulcaterers zum Thema "Essen schätzen lernen-ZeroHero-Aktionswoche in der Mensa". Ein großes Dankeschön an GREENs für das Engagement für unsere Schule und für gutes Essen.

"Wir als Bildungsteam des Schulcaterers GREENs freuen uns sehr, dass wir gemeinsam mit Euch die von der Senatsverwaltung initiierte Lebensmittel-Challenge „ZeroHero“ vom 12.01. bis 16.01.2026 in der Mensa Eurer Schule gestalten konnten.



Auch beim Mittagessen in der Mensa landen leider noch immer wertvolle Lebensmittelreste im Müll. Die Gründe dafür sind vielfältig, doch jedes weggeworfene Essen bedeutet einen Verlust von Zeit, Geld und Ressourcen und belastet unser Klima.

Featured articles

Wir danken dem Kollegium und den vielen begeisterten Kindern für die guten Gespräche und die Offenheit, neugierig zu bleiben, mitzumachen und mitzugestalten. Viele Kinder sind bereits echte ZeroHeros – toll! Gemeinsam haben wir den ersten Schritt gemacht – jetzt heißt es, dran zu bleiben.

Wir freuen uns darauf, die Auswertungen aus der Aktionswoche am 30.01. in der Assembly mit der Schulgemeinschaft zu teilen.

Essen ist wichtig und soll Spaß machen. Nutzen Sie daher die tolle Möglichkeit des kostenlosen Mittagessens in der Schule. Wählen Sie gemeinsam mit Ihrem Kind das Essen aus. Falls Ihr Kind noch nicht für das Mittagessen angemeldet ist, melden Sie es gerne an: www.greens-unlimited.de

Übrigens - wir haben auch viele Mitmachangebote rund um das Thema gesunde Ernährung: 1 Hektar Zukunft (www.einhektarzukunft.de) ist eine Bildungs- und Netzwerkinitiative für nachhaltige Ernährungsbildung und regionale Bio-Wertschöpfung. Für gutes Essen in Kita & Schule.

Neuer Schach-Anfängerkurs

Nach den Winterferien startet der Anfängerkurs unserer Schach-AG in eine neue Runde, jeden Montag in der 7. Stunde. Die Anmeldung ist ab sofort über diesen Link freigeschaltet.



Die bisherigen Anfänger und Fortgeschrittenen spielen nach den Ferien in drei AGs am Montag in der 8. sowie am Dienstag in der 7. und 8. Stunde.

Achim hilft dabei, die Kinder neu einzuteilen.

Das Internationale Picknick kommt zurück - Save the Date!

Erstmals seit vielen Jahren schaffen wir es in diesem Schuljahr endlich und mit der Unterstützung eines wachsenden Orga-Teams, das traditionelle "International Picnic" wieder ins Leben zu rufen. Es ist über die Pandemiezeit leider eingeschlafen und hatte bisher noch nicht wieder Platz im Schulkalender gefunden. Bis jetzt!



Featured articles

Haltet euch also den **Nachmittag vom Donnerstag 4.6.26** für ein nettes Zusammentreffen der Schulcommunity frei.

Die Details werden in den nächsten Wochen und Monaten vom Orga-Team vorgestellt.

Aber schon hier einmal der Aufruf: **Wir suchen Personen**, die stellvertretend für ihre Region andere Eltern ins Boot holen und koordinieren, wer was mitbringt. Außerdem könnte **unser Orga-Team sicher noch 2-3 weitere Personen benötigen**.

Schreibt uns daher gerne an (vorstand@dickens-foerderkreis.org), wenn ihr Interesse habt, im Vorfeld bei der Orga des Events oder eures regionalen Essensstands zu helfen. Weitere Ideen zum Vorstellen eurer Region sind natürlich herzlich willkommen.

Vor-Ort Förderkreis Meeting

Wir würden uns freuen, neue Eltern kennenzulernen und Fragen rund um den Förderkreis zu beantworten.

Das ist am einfachsten möglich bei unserem vor-Ort Förderkreis Meeting, das in der Regel am letzten Freitag des Monats in der Mensa direkt nach Drop-off um 7:50 Uhr morgens stattfindet.

Das nächste Meeting findet am **27.2.26 um 7:50 Uhr** in der Mensa statt.

Tennis Lunch-Club: Gerne eigene Schläger mitbringen

Letzten Freitag war der Lunch-Club Tennis so gut besucht, dass wir schnell keine Schläger mehr hatten und sich die Kinder abwechseln mussten.

Daher: schickt gerne eure Kinder mit dem eigenen Schläger zur Schule, wenn sie einen haben.



Übersicht aller Förderkreis Angebote

Das Lunch-Club-Angebot ist für **ALLE ohne Altersbeschränkung offen**. Die Kinder können zwischen 11:30 Uhr und 12:30 Uhr - wann sie möchten - einfach zu einem Club gehen.

Die **AGs am Nachmittag** sind **mit Anmeldung**. Die Anmeldungen erfolgen in der Regel zu Beginn eines Schuljahres. Unterjährige Anmeldung auf Anfrage. Die Ausnahme bildet Schach (siehe oben).



ACTIVITIES CALENDAR

Funded by your membership in the Förderkreis

You can enjoy the lunch clubs spontaneously during the lunch breaks and the afternoon AGs after signing up in the afternoon.

	Monday	Tuesday	Wednesday	Thursday	Friday
Free drop-in/out lunch clubs 11:30 - 12:30	FOOTBALL Gym (Nigel) 	FOOTBALL Gym (Nigel) SCIENCE CLUB Mehrzweckraum (Zara) GAMES Foyer → Raum 106 (Ray)	BASKETBALL Gym (Ray)  WAVEBOARDING Gym (Tracey) 	POKEMON Mehrzweckraum (Fleur) 	ORIGAMI Mehrzweckraum (Manjushree)  TENNIS Gym (Uta) 
Free afternoon AG (with registration)	14:20 - 15:05 BOLLYWOOD 1 15:05 - 15:50 BOLLYWOOD 2 Haus 3 EG Links (Lavanya)  14:20 - 15:05 CHESS BEGINNER 15:05 - 15:50 CHESS ADVANCED Haus 1 Raum 002 (Achim)	14:20 - 15:50 ART LAB Kunstraum (Manjushree)  14:20 - 15:05 CHESS ADVANCED 15:05 - 15:50 CHESS ADVANCED Haus 1 Raum 002 (Achim)		14:20 - 15:50 THEATER Mehrzweckraum (Reza) 	14:30 - 16:00 BASEBALL Turnhalle 

Alle Informationen und Kontakt zum Förderkreis über unsere Webseite: www.dickens-foerderkreis.org

Und denkt bitte auch ans Charity-Shopping (LINK!) über Gooding!



F. Effinger
Schulleiter



Charles Dickens Grundschule

Charlies News

Nr. 5 - 25/26

23. January 2026



Our Chess AG at the Berlin School Rapid Chess Championship

Six students from our chess club participated in the Berlin School Rapid Chess Championship at the Max Planck Gymnasium last week. Everyone had a great time and achieved a good result, finishing 10th out of all participating teams. We're already looking forward to the next tournament.

30. January 2026	Report card day (school ends at 10:45 a.m.)
2.-6. February 2026	Winter break
17. February 2026	Fasching (Carnival, until 1:30 p.m.)
19. March 2026	Kangaroo Math Competition
26. March 2026	Easter tournament
20.-24. April 2026	Bookweek

Featured articles

“Känguru der Mathematik” competition 2026

It's that time again: Preparations for the 2026 Kangaroo Competition are underway! The Kangaroo Competition is an international mathematics competition in which millions of children in over 100 countries participate every year. The aim of the competition is to foster a love of mathematics and encourage students to think critically, solve puzzles, estimate, and calculate. In 75 minutes, the children will tackle exciting multiple-choice questions in an individual competition that requires logical thinking and creativity.



The competition day is Thursday, March 19, 2026. On this day, the competition will be held at our school for grades 3 and 4, as well as grades 5 and 6, in the multi-purpose room. Participation is voluntary. All children will receive a certificate and a small souvenir; additional prizes will be awarded to particularly successful participants. Further information and practice problems can be found on the website: www.mathe-kaenguru.de.

A letter to parents with detailed information about the Kangaroo Competition 2026 has already been distributed to third- to sixth-grade parents.

GREENs ZeroHero Action Week

Here's a contribution from our school caterer on the topic of "Learning to Appreciate Food – ZeroHero Action Week in the Cafeteria." A big thank you to GREENs for their commitment to our school and for good food.

"We, the education team at the school caterer GREENs, are delighted that we were able to participate in the 'ZeroHero' food challenge, initiated by the Senate Department, in your school cafeteria from January 12th to 16th, 2026.



Unfortunately, valuable food scraps still end up in the trash during lunch in the cafeteria. There are many reasons for this, but every piece of food thrown away represents a loss of time, money, and resources and contributes to climate change.

Featured articles

During the action week, we weighed leftover food on plates together with the children, making visible just how much food is wasted each day. The focus was primarily on raising awareness and appreciation for lunch.

We thank the staff and the many enthusiastic children for the great conversations and their openness to remaining curious, participating, and contributing. Many children are already true ZeroHeroes – fantastic! Together we've taken the first step – now it's important to keep going.

We look forward to sharing the results of the action week with the school community at the assembly on January 30th.

Food is important and should be enjoyable. Take advantage of the wonderful opportunity for free school lunches. Choose the meal together with your child. If your child isn't yet registered for lunch, please register them at: www.greens-unlimited.de.

By the way, we also have many opportunities to get involved with healthy eating: Ein Hektar Zukunft (www.einhektarzukunft.de) is an educational and networking initiative for sustainable nutrition education and regional organic value creation. For good food in daycare and school.

New Beginners' Chess AG



After the winter break, our chess AG's beginners' course starts a new round, every Monday during the 7th period. [Registration is now open.](#)

Current beginners and advanced players will continue to play in three separate groups after the break: on Mondays during 8th period and on Tuesdays during 7th and 8th periods.

The International Picnic is back – Save the Date!

For the first time in many years, with the support of a growing organization team, we are reviving the traditional “International Picnic” this school year. It unfortunately fell by the wayside during the pandemic and hadn't yet found its place on the school calendar. Until now!

Please keep the afternoon of Thursday June 4th, 2026 free for a pleasant get-together of the school community.

The organizing team will present the details in the coming weeks and months.

Featured articles



But we'd like to take this opportunity to ask for your help:

We **are looking for people to represent their region**, coordinating with other parents on who will bring what dishes. Our **organizing team could also use 2-3 more people**.

So [please contact us](mailto:vorstand@dickens-foerderkreis.org) (vorstand@dickens-foerderkreis.org) if you are interested in helping with the organization of the event or your regional food stall. We also welcome any further ideas for representing your region.

On-site Förderkreis Meeting

We would be happy to meet new parents and answer any questions you may have about our Parents' Association. The easiest way to do this is at our in-person support group meeting, which usually takes place on the last Friday of the month in the Mensa at 7:50 a.m., right after drop-off.

The next meeting is on **February 27, 2026, at 7:50 a.m. in the Mensa**.

Tennis Lunch Club - Please bring your own rackets

Last Friday, the Tennis Lunch Club was so popular that we quickly ran out of rackets, and the children had to take turns. Therefore, please send your children to school with their own rackets if they have one.



Overview of all Förderkreis Activities

Here's an overview of the current schedule of all activities.

The Lunch Club is **open to everyone, regardless of age**. Children can simply join a club anytime between **11:30 a.m. and 12:30 p.m.**

Afternoon clubs require registration. Registration usually takes place at the beginning of the school year. Mid-year registration is available upon request. Chess is the exception (see above).



ACTIVITIES CALENDAR

Funded by your membership in the Förderkreis

You can enjoy the lunch clubs spontaneously during the lunch breaks and the afternoon AGs after signing up in the afternoon.

	Monday	Tuesday	Wednesday	Thursday	Friday
Free drop-in/out lunch clubs 11:30 - 12:30	FOOTBALL Gym (Nigel) 	FOOTBALL Gym (Nigel) SCIENCE CLUB Mehrzweckraum (Zara) GAMES Foyer → Raum 106 (Ray)	BASKETBALL Gym (Ray)  WAVEBOARDING Gym (Tracey) 	POKEMON Mehrzweckraum (Fleur) 	ORIGAMI Mehrzweckraum (Manjushree)  TENNIS Gym (Uta) 
Free afternoon AG (with registration)	14:20 - 15:05 BOLLYWOOD 1 15:05 - 15:50 BOLLYWOOD 2 Haus 3 EG Links (Lavanya) 	14:20 - 15:50 ART LAB Kunstraum (Manjushree) 		14:20 - 15:50 THEATER Mehrzweckraum (Reza) 	14:30 - 16:00 BASEBALL Turnhalle 
	14:20 - 15:05 CHESS BEGINNER 15:05 - 15:50 CHESS ADVANCED Haus 1 Raum 002 (Achim)	14:20 - 15:05 CHESS ADVANCED 15:05 - 15:50 CHESS ADVANCED Haus 1 Raum 002 (Achim)			

All information and contact details for the Friends of Dickens can be found on our website: www.dickens-foerderkreis.org

And please remember to buy via the [Charity-Shopping.\(LINK!\)](#)
[from Gooding if you order something online](#)



Ich bin dabei
und mache dabei ein bisschen Unterschied

gooding

F. Effinger
Schulleiter